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SKUP VODEĆIH EUROPSKIH ARHITEKATA  

Prvi Forum vodećih europskih arhi-
tekata - LEAF 2003 (Leading Euro-
pean Architects Forum) održan je od 
18. do 21. rujna 2003. u mjestu Ba-
veno na obali jezera Maggiore u sje-
vernoj Italiji. Na taj impozantni skup 
vodećih europskih arhitektonskih 
tvrtki bili su pozvani predstavnici 50 
renomiranih europskih tvrtki, među 
kojima i one najpoznatije: Foster and 
Partners i Aukett iz Londona, AS&P 
(Albert Speer&Partner) GmbH iz 
Frankfurta, Gregotti Associati Inter-
national s.r.l. iz Milana i dr. Bila je, 
kao jedina iz Hrvatske, pozvana i 
tvrtka APZ-Inženjering d.d. iz Zag-
reba, uz dvije grčke i jednu poljsku, 
jedna od rijetkih iz istočne i srednje 
Europe. 
Kriteriji za pozivanje bili su prepoz-
natljivost tvrtki u vlastitim država-
ma, dokazan višegodišnji kontinu-
irani uspjeh u poslovanju, potvrde o 
uspješnoj suradnji s europskim tvrt-
kama te dostupnost referenca tvrtke 
u međunarodnim krugovima. 

APZ-Inženjering d.d. dokazao se us-
pješnim u suradnji s tvrtkom Ray-
theon Engineers & Constructors iz 
Velike Britanije u realizaciji Novo-
ga istraživačkog instituta Plive, jed-
nog od najznačajnijih projekata u 
Hrvatskoj u protekle dvije godine. 
Također se APZ-Inženjering d.d. 
uspio pred dvije godine plasirati na 
listu od 50 najuspješnijih europskih 
projektantskih tvrtki u časopisu 
World Architecture.  

Na tom su prvom forumu bili nazoč-
ni Ante Krešimir Jagić, dipl. ing. arh., 
direktor i Zdravko Stepić, ing. arh. 
Skup je omogućio vodećim europs-
kim arhitektima i arhitektonskim 
tvrtkama raspravu o strategiji i bu-
dućem inovativnom razvoju s kole-
gama, stručnjacima iz proizvodnje 
(proizvođačima suvremenih materi-
jala u graditeljstvu) i s velikim do-

bavljačima građevinskih proizvoda i 
opreme.   Jonathan Ward i Jin Ah Park, iz en-

gleske tvrtke NBBJ Ltd., projektirali 
su i pratili izvođenje poslovnih gra-
đevina norveške telekomunikacijske 
tvrtke Telenor u Oslu, gdje su primi-
jenjeni novi standardi za poslovne 
građevine koji predviđaju najveću 
moguću fleksibilnost poslovnog ok-
ruženja, a što omogućuje suvremena 
bežična tehnologija. Tom Wooley, 
profesor arhitekture na Queens Uni-
versity iz Belfasta, autor poznate 
knjige The Green Building Hand-
book, govorio je o najprirodnijem i 
najzdravijem načinu projektiranja, 
koje izbjegava "ožiljke u prirodi", 
primjenjuje isključivo prirodne ma-
terijale i zahtijeva građevine bez ut-
jecaja na okoliš i s malom potroš-
njom energije. 

Sudionici iz arhitektonskih tvrtki 
stekli su korisne informacije o novim 
spoznajama i tehnološkom napretku, 
nužnim za projektiranje inovativnih, 
energetski-efikasnih i isplativih gra-
đevina. Vodeći europski arhitekti 
izloženi su svakodnevnim radnim 
pritiscima i stoga imaju veliku pot-
rebu za praćenjem najnovijih arhitek-
tonskih promišljanja i rješenja. 

Četverodnevno zasjedanje Foruma 
djelovalo je kratkim i zanimljivim 
seminarima, sastancima arhitekata i 
predstavnika poznatih proizvođača 
građevnih proizvoda i opreme te 
slobodnim međusobnim sastancima 
arhitekata radi razmjene iskustava. 

Michael Mossessian, direktor tvrtke 
SOM iz Londona, prikazao je nagra-
đeni rad za blokove mješovite izgrad-
nje u Bratislavi (Pribinova obala), 
površine 200.000 m2, gdje se trebalo 
prilagoditi urbanističkom planu iz 
socijalističkog razdoblja uz postoje-
će osnovne obrise blokova. Stephen 
Andrews, potpredsjednik tvrtke Gen-
sler Associates iz Londona govorio 
je o definiciji održivog razvoja 
Brundtlandove komisije iz 1997., 
koja takav razvoj vidi u ispunjava-
nju sadašnjih potreba bez kompro-
mitiranja sposobnosti budućih gene-

Bilo je ukupno sedam seminara. O 
novim gradovima i urbanoj obnovi 
Kine govorio je Augusto Cagnardi, 
direktor Gregotti Associati Interna-
tionall  iz Milana, inače jedan od 
najuspješnijih i najpoznatijih talijan-
skih arhitekata, poznat po projekti-
ma novih kineskih gradova te po ur-
banističkoj obnovi Šangaja. O pos-
tupku za procjenu i vrednovanje pri-
mijenjenih rješenja na uštedi energi-
je u novim projektiranim i izgrađe-
nim građevinama u Velikoj Britaniji 
govorio je Paul Appelby, direktor 
URS Corporation Ltd. iz Bedforda, 
a o arhitektonskoj profesiji i njezi-
nim perspektivama u Europskoj uni-
ji govorila je Katarina Nilsson, pred-
sjednica Vijeća arhitekata Europe –
ACE (Architects' Council of Europe), 
koje predstavlja 380.000 arhitekata 
iz tridesetak europskih zemalja. Ne 
treba posebno isticati da u to vijeće 
nije uključena Hrvatska komora 
arhitekata i inženjera u graditeljstvu 
ni druge arhitektonske udruge, iako 
je vrlo važno za prilagođavanje pro-
jektanata primjeni europskih propisa.  

racija da zadovolje vlastite potrebe. 

Prema unaprijed utvrđenom zanima-
nju arhitektonskih tvrtki i proizvo-
đača bili su utvrđeni polusatni sas-
tanci arhitekata i proizvođača. Bilo 
ih je nazočno više od 30, a među nji-
ma su, između ostalih, bili i Arms-
trong Word Industries Ltd., Geberit 
International AG, Kohler Co., Schin-
dler Elevator Ltd. 

Na slobodnim i neformalnim sastan-
cima razmjenjivale su se informacije 
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o iskustvima u projektiranju i ras-
pravljalo o mogućoj suradnji na pro-
jektima u Hrvatskoj. Predstavnici 
APZ-Inženjeringa govorili su o mo-
gućem sudjelovanju u projektima 
turističkog sadržaja koji su trenutač-
no i najpopularniji. Prema izjavi Si-
mone Kastly, direktorice LEAF-a, 

jezgru Foruma tvorila je privilegira-
na grupa arhitekata. Idući će se LEAF 
održati sljedeće godine u Sevilji i 
uključit će se još desetak arhitektons-
kih tvrtki, a to će ujedno biti kona-
čan broj sudionika budućih Foruma. 
To je ujedno i izazov APZ-Inženje-
ringu da pokuša zadržati dostignuti 

status, kako bi bio promotor i pred-
vodnik poslovne arhitektonske pro-
fesije u Hrvatskoj i dostojan pred-
stavnik svoje zemlje. 

Zdravko Stepić,  
Ante Krešimir Jagić 
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